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ÚVOD2 
Keby som sám seba nepoznal, z oficiálneho životopisu by som sa o sebe asi veľa zaujímavého nedozvedel. 

Skúsim sa vám predstaviť menej oficiálne, aby ste si mohli spraviť predstavu o tom, čo som v živote robil 

a či by som dokázal riadiť Univerzitu.  

ŠTUDENTSKÉ ROKY 1976-80 
V tomto období som študoval Teoretickú kybernetiku na Prírodovedeckej fakulte UK. Hoci som nebol 

z matematického gymnázia, na škole sa mi celkom darilo, päťročné štúdium som ukončil za 4 roky, vyhral 

som celoštátnu ŠVOČ a získal Cenu ministra školstva. Spolu s Milanom Ftáčnikom sme boli prvými 

absolventmi MFF UK.  

1980-89 
Po skončení štúdia som nastúpil na internú ašpirantúru na katedru kybernetiky MFF UK a po poldruha 

roku prešiel na učiteľské miesto a do externej ašpirantúry. Katedra teoretickej kybernetiky bola malá, 

mladá (vznikla v roku 1974) a personálne nestabilná. Aj vďaka tomu som za 5 rokov učil 19 rozličných 

predmetov. Popri študijnom programe Teoretická kybernetika Katedra informatiky pripravila začiatkom 

80-tych rokov aj učiteľsky študijný program Matematika-informatika a zverila mi vedenie prvého ročníka. 

Kandidátsku prácu som obhájil v januári 1987 a v roku 1989 som bol menovaný docentom v odbore 

Informatika. 

1989-2000 – FAKULTA A KATEDRA 
Naďalej som pôsobil na katedre Teoretickej kybernetiky, ktorá sa premenovala na Katedru informatiky 

a personálne sa scvrkla zhruba na tretinu. Bol som členom Akademického senátu fakulty a dopísal3 prvý 

štatút Matematicko-fyzikálnej fakulty. V roku 1994 som sa stal vedúcim katedry a viedol ju dve funkčné 

obdobia 4 . V týchto rokoch enormne stúpol záujem o informatiku a namiesto predrevolučných 20 

študentov sme prijímali do prvého ročníka vyše 100. Zreformovali sme štúdium a monolitný študijný plán 

nahradili flexibilnejším blokovým so 6 blokmi z ktorých sa dali zostaviť špecializácie. Implementácia 

blokového plánu bola mission impossible, lebo katedra bola stále personálne poddimenzovaná a záťaž 

 
1 Presnejšie – kandidát na kandidáta na rektora, ale dúfam, že si rozumieme 
2 Tam kde hovorím o kolegoch, učiteľoch, zamestnancoch, študentoch a ľuďoch všeobecne, mám na mysli rovnako 
ženy a mužov 
3 Prevzal rozpísaný štatút a napísal ďalších 20 iterácií, kým sme sa dopracovali k finálnej verzii. 
4 Funkčné obdobie vedúceho katedry bolo trojročné a človek mohol byť vo funkcii najviac dve funkčné obdobia za 
sebou 



extrémne kolísala. Prijal som na katedru na čiastočné úväzky niekoľko šikovných študentov a aj vďaka nim 

sme prechod na blokové štúdium ustáli. 

1991-2000 ŠIFROVÝ ŠTANDARD A NBS 
Počas ašpirantúry aj po nej som bol odborne v podstate ponechaný sám na seba a venoval som sa 

kombinatorike a teórii náhodných grafov. V 1991 za mnou prišiel bývalý spolužiak s ponukou zapojiť sa do 

malého tímu, ktorý mal pre Slovenskú republiku vytvoriť šifrový štandard. (Každý štát potrebuje vlastný 

šifrovací algoritmus, aby dokázal spoľahlivo chrániť svoje tajomstvá). Ponuku som prijal a na šifrovacom 

algoritme sme intenzívne robili 6 rokov. Práca na algoritme zmenila môj život; pracoval som vo 

fascinujúcej oblasti, ale výsledky podliehali utajeniu. Výsledkom 6 ročnej práce bol tajný patent5, trocha 

peňazí a dobrý pocit. Spolu s ašpirantom, s ktorým sme pracovali na algoritme, sme napísali zopár článkov 

a úspešne ich umiestnili na medzinárodných konferenciách. Najúspešnejší bol článok popisujúci  menší 

teoretický výsledok, ktorý sme dosiahli pri práci na štandarde. Uverejnil nám ho karentovaný časopis 

a  máme naň cca 30 citácií. 

 Počas prác na algoritme sa ukázalo, že samotné šifrovanie na ochranu informácie nestačí a bude ju 

potrebné poňať širšie. Tak som sa dostal k informačnej bezpečnosti. Spravil som niekoľko menších 

projektov,  keď ma oslovila Národná banka a začala sa naša intenzívna spolupráca. Spolu s kolegami 

z katedry sme analyzovali bezpečnosť používaných kryptografických riešení v NBS, skúmali spoľahlivé 

spôsoby generovania kryptografických kľúčov a ďalších tajných parametrov. Vrcholom našej spolupráce 

bola analýza a najmä optimalizácia bezpečnostných mechanizmov systému medzibankového klíringu, 

ktorí vyvinuli kolegovia z NBS. Optimalizácia niekoľkonásobne urýchlila činnosť systému a zdá sa že sa ho 

podarilo spraviť dobre, lebo podľa mojich informácií na ňom medzibankový klíring  beží bez problémov už 

20 rokov. 

Koncom 90-tych rokov záujem o informačnú bezpečnosť na Slovensku vzrástol a úloh pribúdalo:  

• Začal som spolupracovať so Slovenským ústavom technickej normalizácie a 10 rokov viedol 

pracovnú skupinu pre normy z oblasti informačnej bezpečnosti 

• Vypracoval niekoľko bezpečnostných projektov 

• Na katedre informatiky sme vytvorili Oddelenie informačnej bezpečnosti, ktoré sa okrem 

výskumu a výučby zapojilo do rôznych projektov 

o S kolegami sme pripravili a realizovali jednosemestrové kurzy informačnej bezpečnosti 

pre bezpečnostných manažérov slovenských bánk 

o Získali sme medzinárodné osvedčenia a na MFF, neskôr na FMFI UK organizovali skúšky 

pre medzinárodnú organizáciu ISACA (vyše 10 rokov) 

o Zapojili sa do práce medzinárodnej organizácie IFIP 

ELEKTRONICKÝ PODPIS A PKI 
V Národnej banke sa už koncom deväťdesiatych rokov používal digitálny podpis založený na asymetrickom 

šifrovaní. Bol to prostriedok na zaistenie dôveryhodnosti elektronických dokumentov a dôveryhodnosť 

elektronických transakcií závisel úspech elektronického obchodu. Táto problematika ma zaujala a začal 

 
5 Lorenc A., Olejár D., Vyskoč J. Spôsob generovania kryptografických transformácií a zariadenie na uskutočnenie 
tohto spôsobu. Tajný patent č. 2763. Úrad priemyselného vlastníctva SR, 2000 
 



som sa jej venovať. Viedol som niekoľko diplomových prác, v ktorých sme spolu s diplomantami overovali 

teoretické koncepty (postavili certifikačnú autoritu, skúmali vhodné algoritmy, presnosť merania a 

synchronizácia času vo virtuálnom priestore a i.)  V roku 1999 EÚ vydala smernicu o Elektronickom 

podpise, ktorú mali členské (aj kandidátske) krajiny zapracovať do národnej legislatívy. Keďže práce na 

zákone o elektronickom podpise viazli, skupina poslancov vedená Františkom Šebejom sa rozhodla 

predložiť poslanecký návrh zákona. Oslovili ma a v krátkom čase sa podarilo zostaviť neformálnu pracovnú 

skupinu, ktorá návrh vypracovala a po roku vysvetľovania, zdôvodňovania NR SR zamietla vládny návrh 

a prijala ten náš, poslanecký.6  

Zákon o elektronickom podpise bol jeden z prvých zákonov informačnej spoločnosti. Predstavoval nutnú 

podmienku pre e-government, e-commerce a vo všeobecnosti prenesenie dokumentov z papierového do 

virtuálneho sveta. Spolu s členmi pracovnej skupiny sme k zákonu o elektronickom podpise vypracovali aj 

vykonávacie predpisy7 a v spolupráci so spoločnosťou Ditec vypracovali pre NBÚ SR návrh infraštruktúry, 

ktorá mala umožniť používanie elektronických podpisov.8  

Ditec spolu s Tatra bankou a českou I.CA vytvoril spoločnosť D. Trust Certifikačná autorita, a.s. (DTCA)9 , 

ktorá poskytuje certifikačné služby založené na elektronickom podpise. Od jej založenia som 10 rokov 

pôsobil ako člen a neskôr podpredseda predstavenstva DTCA a mal možnosť vyskúšať si fungovanie 

komerčného sveta a úskalia zavádzania progresívnej technológie v masovom meradle. 

SPOLUPRÁCA SO ŠTÁTOM 2001-2005 
Informatizácia bola ako horúci zemiak, ktorý si štátne orgány prehadzovali medzi sebou. Prvým orgánom, 

zodpovedným za informatizáciu  na ktorý si pamätám, bol Štatistický úrad. Ten posunul zodpovednosť na 

Ministerstvo školstva, odkiaľ sa aj s malým tímom presunula na Ministerstvo dopravy, aby po krátkom 

čase (okolo roku 2005) prešla na Ministerstvo financií. Tam vydržala zhruba 10 rokov a jedna časť prešla 

na Úrad podpredsedu vlády SR pre investície a informatizáciu, druhá na NBÚ SR. Úrad podpredsedu vlády 

sa transformoval na Ministerstvo investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie, MIRRI SR. 

EÚ v roku 1999 prijala Lisabonskú stratégiu (e-Europe), ktorú mali členské krajiny rozpracovať. Slovensko 

ako kandidátska krajina mala rozpracovať jednoduchšiu verziu - e-Europe+. Slovensko prijalo  Politiku 

informatizácie a  Ministerstvo školstva vytvorilo expertnú pracovnú skupinu, ktorá vypracovala mala 

vypracovať stratégiu implementácie politiky a akčný plán informatizácie. V tejto skupine som zodpovedal 

za kapitolu Informačná bezpečnosť. 

EPIZÓDA E-HEALTH 
Jedna z oblastí, ktorá mala prejsť informatizáciou, bolo zdravotníctvo. Ukázalo sa však, že v SR nemá 

odborníkov, ktorí by informatizáciu slovenského zdravotníctva naprojektovali a realizovali. Ministerstvo 

zdravotníctva ma prostredníctvom NCZI požiadalo o vypracovanie návrhu riešenia. 10 

 
6 Zákon NR č. 215/2002 Z.Z.  o elektronickom podpise a o zmene a doplnení niektorých zákonov 
7 Vyhláška NBU SR č. 537/2002 Z.z. o vyhotovení a overovaní elektronického podpisu a časovej pečiatky 
8 Návrh slovenskej koreňovej certifikačnej autority (Ditec – NBÚ 2002) 
9 I.CA | O nás (ica.cz) 
10  D. Olejár, L.Zlatoš a M.Greguš: Univerzitné vzdelávanie v oblasti zdravotníckej a medicínskej informatiky v 
podmienkach Slovenskej republiky. (Štúdia uskutočniteľnosti) Bratislava 2006 

https://www.ica.cz/o-nas-sk


Spolupráca s NCZI pokračovala aj po skončení tohto projektu, keď sa Slovensko zapojilo do 

medzinárodného projektu epSOS 11 , ktorého cieľom bolo prepojiť zdravotnícke informačné systémy 

členských krajín EÚ. Spolu s doc. Hudecom z STU sme (úspešne) riešili bezpečnosť a identifikáciu osôb 

v navrhovanom systéme. Po skončení projektu epSOS sme spolu s doc. Hudecom tentoraz bez 

výraznejšieho výsledku ešte nejaký čas participovali na národnom projekte e-Health. 

MINISTERSTVO FINANCIÍ 2005-2015 
Po presune zodpovednosti za informatizáciu na Ministerstvo financií dostala spolupráca so štátnou 

správou systematický charakter. Vypracoval som (sám, alebo ako hlavný autor) niekoľko koncepčných 

materiálov, z ktorých najdôležitejšie boli Národná stratégia informačnej bezpečnosti12, Návrh systému 

vzdelávania v informačnej bezpečnosti 13  a podieľal sa na vypracovaní Návrhu jednotky pre riešenie 

bezpečnostných incidentov14. Vládnu jednotku CSIRT sme pomáhali aj vytvoriť, pripravovali sme pre ňu 

odborníkov (o.i. dvaja zo štyroch doterajších riaditeľov boli moji diplomanti). 

Pre Ministerstvo financií som napísal štandardy informačnej bezpečnosti, ktoré boli súčasťou 

rozsiahlejších štandardov pre informačné systémy verejnej správy15. Zaujímavý projekt bol Výkladový 

slovník termínov informačnej bezpečnosti, prostredníctvom ktorého sa MF SR snažilo zosúladiť 

terminológiu informačnej bezpečnosti pre potreby legislatívy.16 Hoci tento projekt po roku 2015 stratil 

oficiálnu podporu, pokračujem v budovaní terminológie a v súčasnosti slovník obsahuje vyše 2000 

pojmov. 

Ministerstvo financií pripravovalo niekoľko „informačných“ zákonov. Podieľal som sa okrajovo na príprave 

zákona o e-Governmente, ale v podstatne väčšej miere na príprave zákona o informačnej bezpečnosti. 

Jeho paragrafové znenie bolo pripravené na pripomienkové konanie, ale celý proces bol z neznámych 

dôvodov zastavený.  

Základnou príčinou nedostatočnej úrovne informačnej bezpečnosti na Slovensku bol (a je) nedostatok 

kvalifikovaných ľudí. Ministerstvo financií sa snažilo tento nedostatok riešiť metodicky 17  a najmä 

zorganizovaním systematického vzdelávania zamestnancov verejnej správy, ktoré mal spustiť veľký 

vzdelávací projekt18 v rokoch 2012-2014, v ktorom som bol zodpovedným riešiteľom. V rámci projektu 

 
11 European Patients Smart Open Services (epSOS)  
12  Národná stratégia pre informačnú bezpečnosť v Slovenskej republike, Materiál pre rokovanie Vlády SR číslo: 
107/2008, 27.08.2008, 9. bod programu  
http://www.rokovania.sk/appl/material.nsf/0/D407B2290ECCC4C8C12574A400441715?OpenDocument  
13 Návrh systému vzdelávania v oblasti informačnej bezpečnosti v SR, Materiál pre rokovanie vlády č. 155/2009, 
27.05.2009, 9. bod programu   
http://www.rokovania.sk/appl/material.nsf/0/D407B2290ECCC4C8C12574A400441715?OpenDocument  
14  Návrh organizačného, personálneho, materiálno – technického a finančného zabezpečenia na vytvorenie 
špecializovanej jednotky pre riešenie počítačových incidentov (CSIRT.SK) v Slovenskej republike, Materiál číslo: 
MF/015707/2009-132 
15 Výnos MF SR č. MF/013261/2008 – 132 o štandardoch pre informačné systémy verejnej správy 
16 Olejár D. a kol. Výkladový slovník pojmov informačnej bezpečnosti, MF SR 2009 
17 Olejár D. a kol. Štandardy základných znalostí v oblasti informačnej bezpečnosti, MF SR 2010 
18  Projekt MF SR „Vypracovanie štandardov základných znalostí, metodických materiálov, analýz 

dokumentov, vykonávacích predpisov a poskytovanie školení pre oblasť informačnej bezpečnosti“ 

 

http://www.rokovania.sk/appl/material.nsf/0/D407B2290ECCC4C8C12574A400441715?OpenDocument
http://www.rokovania.sk/appl/material.nsf/0/D407B2290ECCC4C8C12574A400441715?OpenDocument


sme vyškolili vyše 1000 ľudí, pripravili metodiku, znalostné štandardy, sylaby a učebnice a overili 

navrhovanú koncepciu vzdelávania v podobe 40, 80 a 150-hodinových kurzov. 

EPIZÓDA DAŇOVÁ SPRÁVA 2012 
V roku 2011 padlo rozhodnutie vymeniť informačný systém Daňovej správy. Projekt bol zle 

zdôvodnený,  ešte horšie pripravený a realizovaný. Výsledok bol katastrofálny - zaviedol sa nedokončený 

systém a mesiac pred podávaním daňových priznaní prevažná väčšina funkcií nebola implementovaná 

a tie ktoré boli, nefungovali správne.  

Na moje prekvapenie ma oslovila predsedníčka vlády Iveta Radičová a požiadala o vytvorenie expertnej 

skupiny, ktorá mala analyzovať situáciu a navrhnúť riešenie. To sa aj podarilo, expertná skupina (profesor 

Horváth, docent Hudec a ja) identifikovala podstatu problému, posúdila možnosti riešenia a navrhla 

postup. Okrem toho zovšeobecnila poznatky o tvorbe a prevádzke veľkých štátnych informačných 

systémov a pridala pár odporúčaní. Vláda, resp. Ministerstvo financií akceptovalo navrhnutý postup 

riešenia informačného systému, ale k odporúčaniam sa nikto nevyjadril. 

SPOLUPRÁCA S NÁRODNÝM BEZPEČNOSTNÝM ÚRADOM  A ÚRADOM 

PODPREDSEDU VLÁDY PRE INVESTÍCIE A INFORMATIZÁCIU 2015-2022 
V roku 2015 sa zmenili kompetencie v oblasti informačnej bezpečnosti a informatizácie; časť z nich prešla 

na ÚPVII a časť na NBÚ. Informačná bezpečnosť sa premenovala na kybernetickú a zodpovednosť za 

kybernetickú bezpečnosť prevzal NBÚ. Obe inštitúcie prejavili záujem o spoluprácu. Riaditeľ NBÚ zriadil 

komisiu, ktorá mala rozpracovávať štátnu koncepciu kybernetickej bezpečnosti a pomáhať pri jej realizácii. 

Prvým výsledkom činnosti komisie mal byť Zákon o kybernetickej bezpečnosti. Pri jeho tvorbe sa ukázali 

rozpory v chápaní poslania komisie, zákon vypracovali pracovníci NBÚ a komisia mu mala svojou 

odbornosťou dodať vážnosť. Keďže NBÚ odmietol opraviť chyby v návrhu zákona, na ktoré upozornila 

komisia, prestal ju zvolávať a po čase ju zrušil. Vo veci sa angažovala aj Univerzita19, na ponuku rektora 

pomôcť pri vypracovaní zákona riaditeľ NBÚ neodpovedal. 

Po vyjdení Zákona o kybernetickej bezpečnosti sme spolu s kolegami Andraškom, Gábrišom 

a Hochmannom napísali pomerne rozsiahly komentár20, ktorý mal v odbornej verejnosti celkom dobrý 

ohlas (a od renomovaných vydavateľstiev dostali ponuky na ďalšiu spoluprácu). 

ÚPVII pripravoval Národnú koncepciu informatizácie verejnej správy. Po niekoľkých neúspešných 

pokusoch ma požiadal, aby som napísal kapitolu o kybernetickej a informačnej bezpečnosti, čo som 

spravil. Potom sa ÚPVII na dva roky odmlčal a až keď sa pripravoval Plán obnovy, prihlásil sa znova. 

Potešujúce je, že kľúčové návrhy z pôvodnej kapitoly NKIVS sa dostali do Plánu obnovy a majú sa začať 

realizovať. 

ÚPVII novelizoval Zákon o informačných systémoch verejnej správy a vydal vykonávacie predpisy, 

v ktorých sa o.i. zaviazal vypracovať metodické materiály21. V roku 2021 sme s kolegom Kopáčom tieto 

materiály pre MIRRI SR vypracovali a Ministerstvo ich aj uverejnilo22 . 

 
19 Návrh zákona o kybernetickej bezpečnosti (uniba.sk) 
20 J.Andraško, T.Gábriš, J.Hochmann a D.Olejár Zákon o kybernetickej bezpečnosti. Komentár, Wolters Kluwer 2018 
21 Zákon sa týka cca 8.000 organizácií, vecne aj vysokých škôl, právny výklad je nejasný 
22 Bezpečnostná dokumentácia - metodiky | Ministerstvo investícií, regionálneho rozvoja a informatizácie SR (gov.sk) 

https://uniba.sk/infosec/
https://www.mirri.gov.sk/sekcie/informatizacia/kyberneticka-bezpecnost/bezpecnostna-dokumentacia-metodiky/index.html


MINISTERSTVO ŠKOLSTVA 2016-2022 
Pred rokom 2015 Ministerstvo školstva vypracovalo Stratégiu informatizácie školstva, ktorú som 

prostredníctvom MF SP pripomienkoval. V roku 2015 Ministerstvo školstva predložilo Akčné plány, ktoré 

mali chyby zásadného charakteru. Slovenská rektorská konferencia Akčné plány odmietla a vytvorila 

pracovnú skupinu, ktorá mala rokovať s Ministerstvom o zmenách. Túto skupinu som viedol a okrem 

podrobnejšej kritiky sme vypracovali návrh obsahu Akčných plánov a postupu na ich vypracovanie. 

Ministerstvo na návrh nereagovalo. 

Po zmene vlády (2016) sa začala pripravovať nová koncepcia informatizácie školstva; zodpovedal som za 

kapitoly kybernetickej a informačnej bezpečnosti, vysokého školstva a celoživotného vzdelávania. Hoci 

som svoje časti vypracoval a obhájil, tvorba koncepcie išla do stratena. 

Téma informatizácie školstva sa znova objavila koncom roku 2020, kedy bolo potrebné v zúfalo krátkom 

čase vypracovať Koncepciu informatizácie školstva. Spolu s Petrom Kopáčom sme na žiadosť Ministerstva 

oprášili a aktualizovali odloženú koncepciu a ponúkli ju Ministerstvu. O jej ďalšom osude mi nie je nič 

známe. 

EPIZÓDA MINISTERSTVO HOSPODÁRSTVA 
Na jeseň roku 2019 (možno 2020?)  ma oslovilo Ministerstvo hospodárstva so žiadosťou o stanovisko 

k novele zákona o kybernetickej bezpečnosti. Ukázalo sa, že existuje priestor na širšiu spoluprácu 

Ministerstva a Univerzity; stretol som sa s ministrom Sulíkom a dohodli sme sa, že Univerzita pomôže 

Ministerstvu vypracovať bezpečnostný projekt a zaviesť systém riadenia informačnej bezpečnosti. 

Ministerstvo hospodárstva a Univerzita mali podpísať ešte širšie rámcové Memorandum o spolupráci. 

Kvôli pandémii a iným dôvodom sme 23  síce Memorandum pripravili, ale k jeho podpisu nedošlo, 

Univerzita podpísala dohodu o vypracovaní bezpečnostného  projektu. Ten sme24 vypracovali ale po prvý 

raz v mojej odbornej kariére som zažil tak nekorektný postup. Projekt neprešiel odbornou oponentúrou, 

vyjadroval sa k nemu človek, ktorý síce nemal potrebné vedomosti, ale obával sa úloh, ktoré by podľa 

záverov projektu mal riešiť a Ministerstvo na jeho návrh zmluvu vypovedalo (ale ponechalo si výsledky 

800 stranového projektu). Poučenia: 1. gentlemen´s agreement možno uzatvárať len medzi džentlmenmi  

2. spolupráca s partnermi mimo akademického prostredia si vyžaduje dobrú právnu a inštitucionálnu 

podporu. 

Vráťme sa na Univerzitu. 

V roku 2001 na FMFI UK obhájil PhD môj prvý doktorand, následne v rokoch 2010 a 2011 dvaja ďalší. 

V roku 2003 som získal funkciu profesora (mimoriadny profesor) na FMFI UK, ktorú som trikrát obhájil 

a od roku 2012 pôsobím vo funkcii profesora na FMFI UK natrvalo. V tomto období som bol 2 funkčné 

obdobia členom AS FMFI UK a jedno členom AS UK. V roku 2007 som neúspešne kandidoval na dekana 

FMFI UK. Po roku 2008 som sa opäť stal vedúcim Katedry informatiky a viedol katedru až do roku 2016 

(dve tentoraz už  štvorročné obdobia). V roku 2012 som sa vrátil do AS UK a pôsobil v ňom vo funkcii 

podpredsedu do roku 2015, kedy som sa stal prorektorom UK pre IKT. 

 
23 Pracovníci CIT, Centra projektovej podpory, právneho oddelenia R-UK 
24 Tentoraz pracovníci a pracovníčka CIT, docent Hudec z STU a ja 



PROREKTOR  PRE IKT 2015-2021 
Toto je asi najdôležitejšia kapitola, a preto budem trocha podrobnejší. 

Keď som nastúpil do prorektorskej funkcie, informatika na UK nebola v dobrom stave. To som vedel, ale 

rozsah hroziacej katastrofy ma aj tak prekvapil. Kľúčové systémy boli niekoľko rokov po dobe  životnosti, 

vypadávali a každú chvíľu mohli vypadnúť definitívne, z Centra  informačných technológií UK (CIT IK) odišlo 

niekoľko kľúčových ľudí a ďalší boli na odchode, do informatiky sa niekoľko rokov a neinvestovalo a aj 

prostriedky na prevádzku boli nedostatočné. Nehovoriac o napätých vzťahoch v CIT, medzi CIT 

a Rektorátom U , CIT a súčasťami. Hrozil reálne rozpad a Informatiky na UK. Podarilo sa mi zastaviť rozpad 

Centra, vymenil som riaditeľa a spolu s novým riaditeľom, Petrom Kopáčom sme najprv stabilizovali 

Informatiku na UK, normalizovali vnútorné aj vonkajšie vzťahy, zabezpečili prevádzku, spravili si prehľad 

o službách, získali finančné zdroje a šikovných ľudí  a neskôr naštartovali rozvoj.  

Získali sme dva rozvojové projekty v prvom sa podarilo inovovať počítačovú sieť, vymeniť telefónnu 

ústredňu, zaviesť VoIP telefóny a výrazne zlacniť telefonovanie na UK. Druhý projekt bol zameraný na 

potreby budúcej znalostnej spoločnosti. V rámci tohto rozvojového projektu sme 25   sa zaoberali 

možnosťami e-learningu, pripravili dva študijné programy (Dátová veda a Kybernetická a informačná 

bezpečnosť, z ktorých prvý už bol aj akreditovaný a spustený), nové prednášky a učebnice práva IKT, 

informačnej bezpečnosti a metodiky e-learningu pre prírodovedné predmety na stredných školách. 

Pripravili sme návrh systému celoživotného vzdelávania v informačnej bezpečnosti a vypracovali rozsiahlu 

učebnicu Základov kybernetickej a informačnej bezpečnosti a niekoľko menších učebníc. 26  V rámci 

druhého rozvojového projektu pracovníčky Akademickej knižnice vytvorili univerzitný repozitár, ktorý 

Univerzita (a nielen ona) potrebuje na splnenie podmienok Open science a sprístupnenie výsledkov  a 

publikačných výstupov27. Vysoká odbornosť a invenčnosť CIT sa prejavila aj vo vytvorení a spustení do 

prevádzky superpočítača CLARA28. 

Pripravili sme aj výmenu AIS2; dva roky sme pripravovali špecifikáciu, absolvovali tortúru verejného 

obstarávania, ustáli námietky neúspešných uchádzačov, ale rektor (2020) rozhodol o zastavení projektu. 

V roku 2020 sme spolu s riaditeľom CIT vypracovali ucelenú koncepciu rozvoja informatiky na Univerzite, 

predložili ju orgánom Univerzity, ktoré ju schválili. Základom koncepcie bolo dlhodobé plánovanie (10, 4 

a jednoročné plány), prepojenie rozvoja a prevádzky a budovanie vlastných vývojových kapacít. 

Informatika reálnymi výsledkami a spoluprácou s ostatnými vysokými školami získavala Univerzite rešpekt 

a uznanie a stala sa uznávaným reprezentantom slovenskej univerzitnej informatiky aj vo vzťahu 

k Ministerstvu školstva. 

Reálna sila informatiky a jej význam pre Univerzitu sa prejavila najmä počas pandémie COVID 19, kedy 

informatici využili vzťahy so spoločnosťou  Microsoft, dosiahli potrebné navýšenie kapacít ako aj úprav 

softvéru, pripravili metodické materiály a školili učiteľov, zabezpečovali technickú podporu. Vďaka tomu 

Univerzita mohla prejsť do on-line módu (za dva týždne počet používateľov e-learningu  stúpol zo 700 na 

 
25 Do riešenia projektu boli zapojení učitelia z Prírodovedeckej a Právnickej fakulty, FMFI UK a učitelia stredných škôl; 
pracovníci CIT UK, CĎV UK a Akademickej knižnice. 
26 Vzdelávanie pre informačnú spoločnosť. Rozvojový projekt MŠVVaŠ SR č. 002UK-2-1/2018 (uniba.sk) 
27 DSpace Home (uniba.sk) 
28 CLARA - HPC cluster (uniba.sk) 

https://dspace.uniba.sk/xmlui/handle/123456789/8
https://dspace.uniba.sk/
https://uniba.sk/hpc-clara/


20.000, v dištančnom vzdelávaní to bolo ešte impozantnejšie z 0 na 20.000) a prežiť pandémiu bez 

prerušenia výučby (aj ostatných činností Univerzity – formou home office).  

EPILÓG 
V marci 2021 ma rektor požiadal o rezignáciu a keď som jeho požiadavku odmietol, z funkcie prorektora 

ma odvolal29. Koncom roka 2021 odišiel z CIT riaditeľ, vývojári, niekoľko kľúčových pracovníkov. Aký bude 

ďalší vývoj Informatiky a aký to bude mať dopad na Univerzitu, ukáže čas. 

ZÁVER 
Život ide ďalej, nezanevrel som na Univerzitu, vidím zložitosť situácie, v ktorej sa ocitla aj problémy, ktoré 

ju ešte len čakajú. Tie sa nedajú riešiť hlasovaním, politickým lobbingom, nátlakovými akciami ale  

vyžadujú si chápanie podstaty problémov, poznanie možností a obmedzení Univerzity, spoluprácu 

s ostatnými vysokými školami, získanie podpory spoločnosti a trpezlivé diplomatické jednanie 

s Ministerstvom a štátnymi orgánmi; optimalizáciu činnosti Univerzity. Svoj život som spojil s Univerzitou 

ale, ako je vidieť z predchádzajúcich riadkov, paralelne a úspešne pôsobil aj mimo akademického sveta. 

Mal som šťastie, že som nemusel hľadať zaujímavú prácu, ale tá si skoro vždy vyhľadala mňa. Nie je mojím 

životným snom stať sa rektorom Univerzity, ale nepodarilo sa mi presvedčiť tých, ktorí by sa na túto 

neľahkú úlohu hodili lepšie, aby sa o post rektora uchádzali. Mám rád túto Univerzitu, vidím jej potenciál, 

ktorý však treba aktivovať a využiť a chcem sa o to – nie pre osobnú slávu alebo prospech – pokúsiť 

a previesť ju cez toto ťažké obdobie. 

 

 

 
29 Zapisnica_z_10_MZ_AS_UK_31_03_2021_.pdf (uniba.sk) 

https://uniba.sk/fileadmin/ruk/as/2021/20210331/Zapisnica_z_10_MZ_AS_UK_31_03_2021_.pdf
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